

مجموعة مسهلي الحوار حول قبرص



تعود جذور مجموعة مسهلي الحوار حول قبرص إلى لجنة تم إنشاؤها في العام 1991 لرصد الوضع في الجزيرة المقسمة. دعمت اللجنة بعثة المساعي الحميدة للأمين العام للأمم المتحدة وعقدت جلسات استماع مرتين في السنة شارك فيها الممثلون السياسيون للمجتمعين القبرصيين (القبارصة

اليونانيون والقبارصة الأتراك) والدول الضامنة الثلاث - اليونان وتركيا والمملكة المتحدة.

وفي العام 1998، انتهت ولاية اللجنة وأيد [المجلس الحاكم](#) توصية باستبدالها بمجموعة من المسهلين من ثلاثة أعضاء لمواصلة الاتصالات بين الأطراف المعنية.

وتسمح الآلية التي تستخدمها المجموعة بدعوة ممثلي الأحزاب السياسية من كلا المجتمعين في الجزيرة، على أساس المساواة السياسية، للاجتماع مع الميسرين الخاصين بنا مرة واحدة في السنة في [الجمعية العامة للاتحاد البرلماني الدولي](#).

وفي المحادثات الأخيرة، أعربت الأحزاب السياسية من كلا الجانبين من الجزيرة عن دعمها لزعماء المجتمعين. وشجعوا القادة على مواصلة الانخراط في مفاوضات تهدف إلى تحقيق حلّ لتوحيد قبرص على أساس اتحاد ذو منطقتين وطائفتين والمساواة السياسية وفقاً لقرارات الأمم المتحدة ذات الصلة.

وإنّ عمل المجموعة هو جزء من التزامنا الشامل [بالسلم والأمن](#). وهي تقدم تقاريرها إلى [مجلسنا الحاكم](#).

وأصبحت جمهورية قبرص دولة مستقلة في 16 آب/ أغسطس 1960، وعضو في الأمم المتحدة بعد شهر واحد.

وكان دستورها يهدف إلى تحقيق التوازن بين مصالح القبارصة اليونانيين ومصالح القبارصة الأتراك. دخلت قبرص واليونان وتركيا والمملكة المتحدة في معاهدة لضمان الأحكام الأساسية للدستور وسلامة أراضي الجزيرة وسيادتها.

ولكن واجه تطبيق الأحكام صعوبات منذ البداية وحدثت سلسلة من الأزمات الدستورية. أدى التوتر المتراكم بين المجتمعين إلى اندلاع أعمال عنف في 21 كانون الأول/ ديسمبر 1963. وفي آذار/ مارس 1964،

اعتمد مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة القرار 186 (1964)، وأنشئت قوة الأمم المتحدة لحفظ السلام في قبرص.

والانقلاب الذي قام به القبارصة اليونانيون والعناصر اليونانية المؤيدة للاتحاد مع اليونان في قبرص في 15 تموز/ يوليو 1974 تلاه تدخل عسكري من قبل تركيا، التي فرضت قواتها سيطرتها على الجزء الشمالي من الجزيرة. دعا مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة إلى وقف إطلاق النار ووضع الأساس للمفاوضات بين اليونان وتركيا والمملكة المتحدة. دخل وقف إطلاق النار الفعلي حيز التنفيذ في 16 آب/ أغسطس 1974.

التشكيل



السيد س. كوغولاتي

بلجيكا

عضو

انتهاء فترة الولاية: تشرين الأول/أكتوبر 2026



السيد ل. ويرلي

سويسرا

عضو

انتهاء فترة الولاية: تشرين الأول/أكتوبر 2026



السيد ه. أرشاكيان

أرمينيا

عضو

انتهاء فترة الولاية: آذار/مارس 2028



Group of Facilitators for Cyprus



Our Group of Facilitators for Cyprus has its roots in a Committee created in 1991 to monitor the situation on the divided island. The Committee supported the UN Secretary-General's good offices mission and held twice-yearly hearings involving the political representatives of the two Cypriot communities (Greek Cypriot and Turkish Cypriot) and the three Guarantor Powers—Greece, Turkey and the United Kingdom.

In 1998, the Committee's mandate came to an end and our [Governing Council](#) backed a recommendation to replace it with a three-member Group of Facilitators to continue contacts between the parties concerned.

The mechanism used by the Group allows representatives of political parties from both communities of the island to be invited, on the basis of political equality, to meet our facilitators once a year at an [IPU Assembly](#).

In recent talks, political parties from both sides of the island expressed support for the leaders of the two communities. They encouraged the leaders to continue to engage in negotiations aimed at achieving a solution for the unification of Cyprus based on a bi-zonal, bi-communal federation, and political equality in accordance with relevant United Nations resolutions.

The group's work is part of our overall commitment to [peace and security](#). It reports to our [Governing Council](#).

The Republic of Cyprus became an independent state on 16 August 1960, and a member of the United Nations one month later.

Its Constitution was intended to balance the interests of the Greek Cypriot and the Turkish Cypriot communities. Cyprus, Greece, Turkey and the United Kingdom entered into a treaty to guarantee the Constitution's basic provisions and the island's territorial integrity and sovereignty.

But the application of the provisions encountered difficulties from the start and there was a series of constitutional crises. The accumulated tension between the two communities resulted in an outbreak of violence on 21 December 1963. In March 1964, the UN Security Council adopted [Resolution 186 \(1964\)](#), and the United Nations Peacekeeping Force in Cyprus (UNFICYP) was established.

A coup d'état in Cyprus on 15 July 1974 by Greek Cypriot and Greek elements favouring union with Greece was followed by military intervention by Turkey, whose troops established control over the northern part of the island. The UN Security Council called for a ceasefire and laid the basis for negotiations between Greece, Turkey and the United Kingdom. A de facto ceasefire came into effect on 16 August 1974.

Composition



Mr. S. Cogolati

Belgium

Member

End of mandate: Oct 2026



Mr. L. Wehri

Switzerland

Member

End of mandate: Oct 2026



Mr. H. Arshakyan

Armenia

Member

End of mandate: Mar 2028